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یک پایانه بندری به محل نگهداری کالاهای متروکه 
اختصاص یافت

معاون بهره برداری و فروش سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از افتتاح 
نخس�تین پایانه اختصاص�ی کالاهای متروکه کش�ور و برنامه ری�زی برای کاهش 

رسوب کالا و تعاملات سازنده با بنادر خبر داد.
حس��ین میرمعین��ی در سفر به است��ان هرمزگان در راستای اجرای م��اده ۳۷ قانون امور 
گمرکی، نخستین پایانه اختصاصی کالاهای متروکه کشور را افتتاح کرد و در جریان آخرین 

وضعیت تعیین تکلیف کالاها و اموال تملیکی این استان قرار گرفت.
میرمعینی به همراه مهدی فتحی مدیر جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان هرمزگان 
از پایانه جدید کانتینری اموال تملیکی این استان بازدید کرد که نخستین پایانه اختصاصی 
کالاهای متروکه در کش��ور بوده و به صورت آزمایش��ی راه اندازی شده و هدف آن تسریع در 

تعیین تکلیف کالاهای تملیکی است.
مع��اون بهره برداری و فروش سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی با اشاره به نقاط 
ضعف و کمبودهای پایانه کانتینری و همچنین توسعه مدیریت اموال تملیکی استان، عنوان 
کرد: مش��کلات اموال تملیکی استان هرمزگان از جمله مس��ائل زیرساختی، کمبود نیروی 
انس��انی متخصص و مش��کلات مالی را در جلسه با هیأت مدیره مطرح خواهم کرد تا هرچه 

سریع تر مرتفع شود.
وی همچنی��ن از انبارهای نگهداری کالاهای قاچاق در بندرعباس بازدید کرد و به منظور 
تس��ریع در روند به نتیجه رسیدن برنامه کاهش رسوب کالا، وضعیت پرونده ها و مش��کلات 

ناشی از نگهداری آنها را مورد بررسی قرار داد.
گفتن��ی است در این بازدید چند پرونده کلان قاچاق کالا نیز که دارای مش��کلات فنی و 

حقوقی بودند بررسی و دستورات لازم جهت تسریع در تعیین تکلیف آنها صادر شد.
 مدیرکل بنادر هرمزگان: کالاهای رسوبی بندر شهید رجایی تعیین تکلیف شود

همچنی��ن در این سف��ر، معاون سازمان جم��ع آوری و فروش اموال تملیک��ی با علیرضا 
محمدی کرجی ران مدیرکل بنادر و دریانوردی استان هرمزگان دیدار و گفت وگو کرد.

محم��دی کرجی ران ب��ا اشاره به روند تعیین تکلیف کالاه��ای رسوبی اظهار کرد: تعیین 
تکلیف کالاهای رسوبی بندر شهید رجایی روند سریعی ندارد زیرا با کمبود نیروی انس��انی 
مواجه هستیم و از سازمان اموال تملیکی تقاضا داریم نسبت به تقویت زیرساخت ها و منابع 
انس��انی مورد نیاز در راستای سرعت بخش��یدن به تعیین تکلیف کالاهای رسوبی اقدامات 

لازم را انجام دهد.
میرمعینی نیز در همین راستا عنوان کرد: پیگیری های لازم جهت رفع این مش��کل قطعاً 
ص��ورت خواه��د گرفت و ما نیز خواستار تقویت رواب��ط و همکاری های دو جانبه و تعاملات 

سیستمی با سازمان بنادر و دریانوردی هستیم.
شای��ان ذکراست پایانه فوق با پیگیری مجموعه قضائی استان هرمزگان، همکاری سازمان 
بن��ادر و دریانوردی، گمرک شهید رجایی بندرعباس و تلاش مجموعه اموال تملیکی استان 

هرمزگان راه اندازی و به بهره برداری رسیده است.

کارگران و بازنشستگان عمل می خواهند نه شعار!
یک مقام مسئول کارگری، بازنشستگان و کارگران را مخاطبان اصلی کاندیداهای 
ریاست جمهوری دانست و با تاکید بر ارائه برنامه مدون و شفاف از سوی آنها گفت: 
کاندیداه�ا اعلام کنند ب�رای تولید ملی و ایجاد انگی�زه کار در تولیدکنندگان چه 
کاری انج�ام خواهن�د داد و ارزی که برای واردات مواد اولی�ه تولید اختصاص می 

دهند، چگونه تامین خواهند کرد؟
فتح اله بیات اظهار کرد: آن چیزی که ما در مناظره اقتصادی دیدیم بیشتر مسایل شعاری 
و پوپولیستی بود و اکثر کاندیداها مطالبی را مکتوب کرده بودند و از روی آن می خواندند در 

حالی که باید برنامه عملی خود را در مورد چالشهای اقتصادی ارائه می دادند.
وی افزود: انتظار ما این بود که کاندیداها مشخصا اعلام کنند که در مورد بیکاری، سازمان 
تامین اجتماعی، بیمه بیکاری و امنیت ش��غلی چه برنامه و تدابیری دارند و این موضوعات 

در سوالات گنجانده و از جانب کاندیداها به آنها پاسخ داده شود.
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی، تولید داخلی و امنیت ش��غلی را از مهمترین 
مسایل روز کشور دانست و گفت: بازنشستگان و کارگران  مخاطبان اصلی کاندیداها هستند 
و هرگونه عدم شفافیت و فرار از پاسخگویی ها باعث دلسردی آنها می شود. امروز کارگران 
و بازنشس��تگان عم��ل می خواهند و ش��عار و حرف را نمی پذیرند. ما آنچ��ه را که در مورد 
مطالبات کارگری توقع داش��تیم در مناظره اول از کاندیداها ندیدیم و امیدواریم در روزهای 
آینده برنامه هایش��ان را به طور شفاف و مدون اعلام کنند تا جامعه کارگری و بازنشستگان 

بهتر تصمیم گیری کنند.
بی��ات افزود: کاندیداها اعلام کنند برای تولید ملی و ایج��اد انگیزه کار در تولیدکنندگان 
چه کاری می خواهند انجام بدهند که رغبت کنند و پای کار بیایند و ارزی که برای واردات 

مواد اولیه تولید اختصاص می دهند چگونه تامین خواهند کرد؟
ای��ن مقام مس��ئول کارگری با تاکید بر احیای کارخانه ها اظه��ار کرد: برخی از کاندیداها 
اعلام کردند که کارخانه ها فعال شده و به چرخه تولید برگشته اند. توقع داریم اعلام کنند 
با چه س��از و کاری کارخانه ها فعال ش��ده است؟ آیا دستوری بوده یا نه واقعا مشکل بدهی 

بانکی و مالیاتشان حل و فصل شده است.
وی تصریح کرد: وقتی از ایجاد شغل صحبت می کنند باید راهکار بدهند و بگویند با چه 
راهکاری قرار اس��ت فرضا یک میلیون ش��غل در کشور ایجاد ش��ود و برنامه شفاف و مدون 

خود را ارائه کنند.

رشد صادرات چین همچنان صعودی است
ص�ادرات و واردات چی�ن در ماه مه در پ�ی افزایش تقاضا، در حال�ی که بیماری 

همه گیر در ایالات متحده و سایر بازارهای مهم کاهش یافته، رو به افزایش است.
در حال��ی ک��ه همه گیری در ایالات متحده و دیگر بازارهای مهم رو به کاهش اس��ت، چین 
صادرات و واردات خود را به دلیل تقاضای بیش��تر افزایش داده اگرچه سرعت این رشد ثابت 

مانده  است.
اطلاعات منتش��ر شده گمرک در روز دوشنبه نشان داد که با سریع ترین سرعت سالانه در 
بیش از یک دهه گذشته، صادرات ۲۸ درصد نسبت به سال قبل و واردات ۵۱ درصد افزایش 
یافته اس��ت. میزان کل صادرات چین در پنج ماه اول س��ال نس��بت به سال قبل، ۴۰ درصد 

افزایش و صادرات چین ۲۹ درصد نسبت به مدت مشابه سال ۲۰۱۹ رشد داشته است.
چین از بهبود جهانی بیماری همه گیر کمک گرفته اس��ت، بیماری که هنوز در بسیاری از 
نق��اط جهان ادامه دارد، اما در بعضی از مناطق، عمدتا در مواردی که واکسیناس��یون به طور 

گسترده ای انجام شده، به سرعت رو به بهبودی است.
هر چند س��رعت رشد خیلی سریع نیس��ت و ۲۶۳.۹ میلیارد دلار صادرات چین در ماه مه 
تقریب��ا برابر با ماه قبل بوده اس��ت و واردات نیز ۲۱۸.۴ میلی��ارد دلار در ماه مه، ۱.۲ درصد 

کمتر از آوریل بوده  است.
مبادلات حس��اس تجاری پکن با ایالات متحده ب��ا ۱۴ درصد افزایش به ۳۱.۸ میلیارد دلار 
رس��ید، در حالی که این مبادلات با اتحادیه اروپ��ا ۴۳ درصد کاهش یافت و به ۱۲.۷ میلیارد 

دلار رسید.
کل تجارت مازاد چین در ماه مه ۴۵.۵۳ میلیارد دلار بود که نس��بت به س��ال قبل ۲۶.۵ 

درصد کاهش داشت.
در حال��ی ک��ه افزایش ص��ادرات در ماه مه بس��یار پایی��ن و حتی از پیش بین��ی برخی از 
اقتصاددان��ان نیز کمتر بود، تحلیلگران گفتند: ممکن اس��ت تاخی��ر در بنادر جنوب چین به 
دلیل افزایش اقدامات احتیاطی برای مبارزه با ش��یوع ویروس کرونا دلیل آن باشد، این بنادر 

قطب اصلی حمل ونقل هستند.
کمبود نیمه هادی ها که بس��یاری از صنایع را آزار می دهد، صادرات الکترونیک را نیز تحت 
تاثیر قرار داده اس��ت. جولیان ایوانز پریچارد از موسس��ه تحقیقاتی کپیتال اکونومیکس گفت: 
تقاضا برای محصولاتی که مردم به دلیل همه گیری و خانه نش��ینی نیاز داشتند مانند اسباب 

بازی و مبلمان نیز افزایش یافته  است.
وی در گزارشی بیان کرد: رشد تجارت اصلی، ماه گذشته همچنان بالا بود اما حجم تجارت 
از نظر میزان کاهش داشته و مقصر این کاهش محدودیت های عرضه است، اما نشانه هایی از 

اوج تقاضا نیز وجود دارد.
عامل اصلی افزایش سریع واردات ماه گذشته افزایش قیمت نفت و سایر کالاهای مورد نیاز 
برای تامین س��وخت صنایع این کش��ور بود که نشان دهنده افزایش تقاضا برای مواد اولیه ای 
اس��ت که چین از آنها استفاده می کند. ش��ایان ذکر است، بهبود تقاضا به کشورهای همسایه 
آس��یایی تامین کننده بسیاری از کالاها از قبیل قطعات الکترونیکی کمک می کند. واردات از 
اتحادیه ۱۰ کشور ملل جنوب شرقی آسیا نسبت به سال گذشته با ۵۴ درصد افزایش به ۳۳.۱ 
میلیارد دلار رس��یده  است. صادرات به منطقه، جایی که بسیاری از کشورها با بدترین شیوع 

ویروس کرونا تاکنون روبرو هستند با ۴۰ درصد افزایش به ۳۹.۲ میلیارد دلار رسیده است.

رییس مجم�ع نمایندگان کارگران اس�تان 
ته�ران درب�اره انتظ�ارات جامع�ه کارگ�ری 
گفت:امنیت شغلی ، معیشت ، حذف شرکتهای 
پیمانکاری کارگری و بهبود وضعیت مستمری 

بگیران از اولویتهای دولت آینده است.
محمدرضا تاجی��ک ،رئیس مجم��ع نمایندگان 
کارگران اس��تان تهران ، درب��اره انتظارات جامعه 
کارگری از دولت آینده اظهار کرد:مطالبات جامعه 
کارگری در راستای امنیت شغلی است و اگر امنیت 
شغلی نیروی کار حفظ شود میتوان به بسیاری از 
مش��کلات  کارگران جامعه عمل پوشاند و مطمئنا 
 ش��اهد افزای��ش رون��ق تولی��د درچرخ��ه اقتصاد 

می باشیم.
مهمترین مطالب��ات کارگران را امنیت ش��غلی 
،معیشت  ، حذف ش��رکتهای پیمانکاری کارگری  
و بهبود وضعیت مس��تمری بگیران را از اولویتهای 

دولت آینده عنوان کرد.
نماین��ده کارگ��ران ادامه داد: برخ��لاف عده ای 
از کارفرمایان که تصور م��ی کنند در قراردادهای 
دائم بازدهی تولید پایین تر است میتوان گفت در 
قراردادهای موقت کارگر نس��بت به آینده و فردای 
خود دغدغه خاطر دارد و نگران است که ماه آینده 
تسویه حساب کند و دیگر سرکار نباشد لذا بازدهی 
مناس��ب ندارد و از لحاظ روحی و فکری نمیتواند 
تم��ام توان خود را برای تولی��د بکار گیرد مطمئنا 
قرارداده��ای موقت بزرگترین آس��یب را به جامعه 
کار و تولی��د می زند و انتظ��ار داریم که در دولت 
آینده به این مس��اله به طور جدی ورود و موضوع 

قراردادهای موقت کار را اصلاح نمایند.

عض��و کمیته دس��تمزد کش��ور در ادامه اجرای 
صحیح قانون کار در راس��تای تامین معیشت را از 
دیگر مطالبات کارگران از دولت برش��مرد و اظهار 
کرد: متاسفانه طی این سالها اجرای صحیح تبصره 
ی��ک و دو م��اده ۴۱ قانون کار را از س��وی دولتها 
ش��اهد نبودیم. ما معتقدیم که قانون مشکل ندارد 
بلک��ه دولتها از اج��رای آن تمکین نکرده اند و اگر 
به ماده ۴۱طی این س��الها به درستی اجرا می شد 
کارگران مشکل معیشتی نداشتند .متاسفانه اصلا 
به تبصره ۲ماده ۴۱قانون کار توجه نش��ده است و 
در حال حاضر کارگر ۵۰درصد هزینه زندگی خود 

را به عنوان دستمزد دریافت می کند.

 این فع��ال کارگ��ری گفت:رعای��ت  اصل ۴۳و 
۲۹قان��ون اساس��ی وظیفه تمام دولتها می باش��د 
اصلی که بطور کلی فراموش شده است تامین کار 
برای همه آحاد جامعه و مس��کن و آموزش رایگان 
و تامین اجتماعی بر عهده دولتها است. لذا رئیس 
جمهور آینده  باید نقش حمایتی خود را نسبت به 
مساله اش��تغال ، امنیت شغلی ،معیشت و مسکن 

کارگران بیش از پیش نشان بدهد.
ای��ن مقام کارگری توجه به بحث مس��تمری ها 
و حقوق بازنشس��تگان، بیمه بی��کاری و پرداخت 
مطالبات س��ازمان تامین اجتماعی توسط دولت را 
از دیگر اولویتها برش��مرد و اف��زود: مطالبات هنوز 

به طور کامل وصول نش��ده اس��ت لذا دولت آینده 
باید تکلیف پرداخ��ت مطالبات تامین اجتماعی را 

روشن کند.
وی درباره وعده ه��ای انتخاباتی کاندیداها بیان 
ک��رد: ی��ک کاندیدا به ج��ای آنک��ه بگوید فضای 
مج��ازی را بهبود می بخش��د و چق��در یارانه می 
خواهد بدهد یا وضعیت بورس را چطور اصلاح می 
کند باید برنامه هایی که برای رونق اشتغال و تولید 
و حمای��ت از جامعه کار و تولید دارد، مطرح کند.

مقام معظم رهبری تاکید فرمودند که می بایس��ت 
اشتغال کار جوانان در الویت برنامه های دولت آتی 
باش��د. تاجیک گفت: در چند سال گذشته بیشتر 
ش��عارهای س��ال اقتصادی و بر مح��ور تولید بوده 
است؛ مقام معظم رهبری ضرورت توجه به مباحث 
رونق تولید و اشتغال و معیشت کارگران و اقتصاد 
کشور در چند سال گذش��ته بارها تذکر دادند لذا 
رئیس جمه��ور آینده باید طرح��ی در حمایت از 
تولید و اش��تغال جوانان ارائه ده��د و توقع داریم 
در مناظرات، بیش��تر به مباحث اقتصادی، تولیدی 
و اش��تغال جوانان  و معیشت کارگران که دغدغه 
خانواده ها اس��ت، بحث ش��ود و رویکردها به این 

سمت و سو باشد.
رئیس مجمع نمایندگان کارگران استان تهران، 
در پایان با بیان اینکه صحبتها و مناظرات کاندیداها 
باید از حواش��ی به دور باشد، گفت: در چهار سال 
آینده باید به جامعه کار و تولید بیشتر توجه کنیم 
و از رئی��س جمهور بعدی توق��ع داریم که تمرکز 
خود را روی جامعه کارگری که اکثریت کش��ور را 

تشکیل می دهند، بگذارد.

یک کارشناس بازار مسکن گفت: به لحاظ برخورداری از نیروی 
انسانی، نهاده ها و امکانات، توانایی ساخت سالیانه ۱.۵ تا ۲ میلیون 
واحد مسکونی در کش�ور را داریم اما با چالشهایی مثل مکانیزم 
تامین مالی، عدم تناسب الگوی عرضه با تقاضا و معضلات متعدد 
در فرآیند احداث س�اختمان مواجهیم ک�ه رییس جمهور آینده 

باید آنها را رفع کند.
مهدی روانش��ادنیا اظهار ک��رد: در مناظ��ره اول کاندیداهای انتخابات 
ریاس��ت جمهوری چقدر حیف که به بخش مس��کن کم توجهی شد؛ چه 
در س��والات و چ��ه در پاسخها. شاید اگر سوالات به شکل قرعه کش��ی و 
غافلگیران��ه پرسی��ده نمی شد کاندیداه��ا با تمرکز بهتری می توانس��تند 

برنامه های خود را ارایه دهند.
وی افزود: مس��کن جدا از اینکه به دلی��ل در بر گرفتن یک سوم سبد 
خان��وار، مس��اله ای مهم برای خانواده ها است از جهت پیش��ران بودن در 

اقتصاد نیز اهمیت ویژه ای دارد.
این کارشناس بازار مس��کن با اشاره به صحبت کاندیداها مبنی بر نیاز 
سالیانه کش��ور به یک میلیون مس��کن گفت: این یافته جدیدی نیس��ت 
و در ط��رح جامع مس��کن ب��ه آن اشاره شده ام��ا باید ببینی��م نامزدها 
چط��ور می توانند این مس��اله را عملیاتی کنند. از ن��وع صحبتها اینطور 
استنب��اط می شد که احداث یک میلیون مس��کن را بس��یار ساده تلقی 
می کنند ام��ا موضوع به لحاظ اقتصادی، فن��ی، مهندسی، برنامه ریزی و 
 در نظ��ر گرفتن ویژگی های این بازار در شرای��ط فعلی از پیچیدگی های

خاصی برخوردار است.
روانشادنیا تصریح کرد: من معتقدم به لحاظ توان نیروی انسانی، نهاده ها، 
تجهیزات و امکانات به راحتی می توانیم ۱.۵ تا ۲ میلیون مسکن در سال 
تولید کنیم اما با چن��د چالش مواجهیم؛ بخش اول مکانیزم تامین مالی 
اس��ت که عمده ابزارهای مالی و اعتباری ما فرسوده، قدیمی و غیرمتنوع 
است. کاندیداها عمدتا درباره تسهیلات سخن می گویند که قبلا هم این 
ابزار وجود داشته اما با وجود بکارگیری آن طی دهه های گذشته وضعیت 
حوزه مس��کن مطلوب نیس��ت. بنابراین باید به سمت متنوع کردن نظام 
تامین مالی برویم. این برنامه می تواند از طریق بازار سرمایه، تعریف انواع 
صندوقهای سرمایه گذاری یا حتی فعال کردن روش قدیمی پیش فروش 

باشد. ولی قانون پیش ف��روش که سال ۱۳۸۹ تصویب شد به نوعی مانع 
جدی در این زمینه ایجاد کرد.

وی، مش��کل دیگ��ر را موانع قانونی و نبود بس��تر مناس��ب در صنعت 
ساختمان دانس��ت و گف��ت: در حال حاضر از آغاز فرآین��د صدور پروانه 
ساختمان تا پایان کار باید انواع و اقسام مجوزها را دریافت کرد. بنابراین 
آنق��در پروسه طولانی می ش��ود که هم در تکمیل واحده��ا تاخیر ایجاد 
می کن��د و ه��م هزینه تم��ام شده را ب��الا می برد. در نتیج��ه بهتر است 

کاندیداها اعلام کنند آیا برنامه ای برای رفع این موانع دارند یا خیر.
این کارشناس بازار مس��کن با بیان اینکه الگ��وی ساخت اشتباه است 
تاکید کرد: واحدهایی که عرضه می شود به لحاظ منطقه، متراژ و امکانات 
با الگوی تقاضا هیچ نوع انطباقی ندارد. عمده ساخت و سازها در مناطق 
مرفه نش��ین کلانش��هرها انجام می شود؛ در حالی که تقاضای واقعی در 

مناطق میانی و جنوبی است.
به گفته روانش��ادنیا، سالیانه در کشور حدود ۵۰۰ هزار واحد مسکونی 
تولی��د می شود که ۴۰۰ هزار آن شهری و ۱۰۰ هزار روستایی است. در 
طرح جامع مسکن برآورد شده که به حدود دو برابر این میزان نیازمندیم 
ک��ه انباشت گذشت نیز در این طرح لحاظ ش��ده است. اگر دولت آینده 

بتواند بستر را برای احداث ۵۰۰ هزار واحد فراهم کند.
وی س��وق دادن جذابی��ت سرمایه گذاری به سمت تقاض��ای واقعی و 
افزای��ش توان خرید را دو اقدام مهمی دانس��ت که اگر انجام شود بخش 

زیادی از مشکلات بازار مسکن حل خواهد شد.

یک کارشناس: می توانیم سالیانه ۲ میلیون مسکن بسازیم

خواسته کارگران از رئیس جمهور آینده

وزیر اقتصاد درحاش�یه اولین جلس�ه شورای 
گفت وگوی دولت و بخش خصوصی در سال ۱۴۰۰ 
با اش�اره به اینکه کاندیداهای سیزدهمین دوره 
ریاست جمهوری می توانند برای کسب اطلاعات 
درست اقتصادی با وزارت اقتصاد مشورت کنند، 
گفت: اینکه گفته ش�ده دولت ۳۰۰ هزار میلیارد 
توم�ان از بورس برای بودج�ه دولت تامین مالی 

کرده، کذب است.
فرهاد دژپسند در پاسخ به پرسش یکی از خبرنگاران 
در رابط��ه با رشد اقتصادی در سال جاری اظهار کرد: 
در دو ماهه ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته صادرات غیرنفتی ۴۸ درصد رشد داشته و این 
در حالی است که در سومین سال تحریم ها و در سایه 
شیوع ویروس کرونا قرار داشتیم. وزیر امور اقتصادی و 
دارایی همچنین با اشاره به رشد برخی از  پارامترهای 
اقتص��ادی از جمل��ه مصرف برق، گف��ت: مصرف برق 
واحده��ای تولیدی و بنگاه ه��ای اقتصادی رشد کرده 
و این نشان می دهد که بنگاه های اقتصادی نسبت به 
سال گذشته وضعیت پرتحرک تری دارند. وی با بیان 
اینکه توسعه زیرساخت ها به رونق بخش تولید کمک 
می کند، گفت: براساس گزارش ها، شرایط امید بخش 
ب��وده و امیدواریم در سال جاری، تأمین ارز واردات از 
طریق ص��ادرات غیرنفتی انجام شود و همچنین بنیه 
تولید داخل افزایش یابد. خوشبختانه با تکیه بر تولید 
دانش بنی��ان در بس��یاری از نیازمندی های مبارزه با 
ویروس کرونا نه تنها ب��ه خودکفایی رسیده ایم بلکه 
توان صادرات��ی یافته ایم و همه این ه��ا نتیجه تعامل 
دولت و بخ��ش خصوصی است. وزی��ر امور اقتصادی 
و دارای��ی بیان کرد: برای بهبود فضای کس��ب و کار، 
وزارت ام��ور اقتصادی و دارایی ۱۱ اقدام مؤثر و امتیاز 
آور در بهبود رتبه انجام داده است که هشت مورد آن 
م��ورد تأیید اتاق های  بازرگان��ی، اصناف و تعاون قرار 
گرفته که البته بان��ک جهانی هنوز این مورد را تأیید 
نکرده است. دژپس��ند در مورد تأمین مالی بودجه از 
طریق ب��ورس گفت: مدتی است ک��ه راجع به بورس 
و ب��ازار سرمایه کمتر صحبت می کن��م. بازار سرمایه 
ملازم��ات خاص خ��ود را دارد و یک��ی از دلایلی که 
کمتر ورود می یابم این است که نگران اظهارنظرهای 
غیرحرفه ای هس��تم. سرمایه محیط امن می خواهد و 
اظهارنظرهای غیرحرفه ای به آن آسیب می رساند. بازار 
سرمایه دو رکن ب��ازار بدهی و بازار سهام را دارد و نکته 
دیگ��ر اینکه ما در هر کدام از این بازارها یک روش برای 
ورود و خ��روج نداری��م و روش ها و ابزارها متعدد است و  
اینکه در این شرایط حساس هر جمله ای را تفسیر به رأی 
کنیم و آسیب به بازار سرمایه برسانیم مورد انتقاد من قرار 
گرفته است. وزیر امور اقتص��ادی و دارایی در ادامه و در 
پاسخ به پرسشی در خصوص میزان واگذاری های بودجه 

سال ۱۴۰۰ بیان کرد: طبیعتاً وقتی می گویم که در قانون 
بودجه دولت مکلف شد ک��ه ۹۵ هزار میلیارد تومان از 
واگذاری ه��ا را به انجام رساند و اینکه این را بخواهیم در 
بازار سرمایه انجام دهی��م نکته مثبت است، یعنی بازار 
سرمایه به درجه ای از بلوغ رسیده که می تواند مبنا قرار 
گیرد. اما قرار نیس��ت همه این را به صورت شناوری و 
خرد واگذار کنی��م، زیرا واگذاری های شناوری و خرد 
ممک��ن است در این شرایط آسیب بزند و لذا تصمیم 
ما این است که روش ها را تنوع ببخش��یم ضمن اینکه 
ب��ا تحقق این هدف مانع شویم که بازار از طریق مازاد 
عرضه دچار مش��کل ش��ود. وی افزود: هن��وز افرادی 
ک��ه بازار سرمایه را شناخته ان��د آمادگی ورود به بازار 
سرمایه دارند اما حواشی نباید بوجود آید، زیرا برخی 
از مطال��ب مطرح شده مانند مباحثی که در خصوص 
عرضه اوراق دولتی مطرح شد، به بازار سرمایه آسیب 
می زند. دژپسند ادامه داد: لزوما بازار بدهی رقیب بازار 
سهام نیس��ت و این دو می توانند به عنوان مکمل هم، 
کارکرد داشته باشن��د؛ لذا باید امکان اعمال مدیریت 
را ب��رای سهام دار فراهم کنیم و ای��ن فرصت را باید 
دول��ت فراهم کند. وزیر اقتص��اد در ادامه توضیح داد: 
خریداران اوراق در سال گذشته عمدتاً کس��انی بودند 
که نمی توانس��تند از لحاظ قانون و مق��ررات در بازار 
سهام وارد شوند و لذا تنها گزینه آنها بازار بدهی بوده 
است. وزیر اقتصاد بیان کرد: اختلاف نظری بین وزارت 
اقتص��اد و یکی از دستگاه ها در رابطه با قیمت گذاری 
اقلام ب��ورس کالا وجود داشت که دولت تصمیم گرفت 
مرّ قانون اجرا شود و هر کالایی که در بورس کالا هست 
هیچگونه دخالتی در قیمت گذاری آن صورت نگیرد؛ لذا 
بهتر است دوستان ما با بازار سرمایه حرفه ای عمل کنند 
و از اظهار نظر غیرحرفه ای پرهیز کنند، زیرا بازار سرمایه 
بازار رقابت سیاسی نیست.  دژپسند در خصوص مطالبی 
که از سوی کاندیداهای ریاست جمهوری در حوزه اقتصاد 
مطرح می شود، گفت: کاندیداها نباید حرف هایی بزنند 
که قابلیت اجرا ندارد و وزارت امور اقتصادی و دارایی در 
زمینه های بورس، مالیات و خصوصی سازی بیانیه ای کلی 
ارائه کرده است البته ما نمی خواهیم کاندیداها را مخاطب 
قرار دهیم اما ن��وع گفتارها نباید تخریب کننده فضای 

عمومی اقتصاد باشد.

مع�اون اقتصادی ریی�س جمهوری با اش�اره 
به ارای�ه ۷۷ هزار میلیارد تومان تس�هیلات به 
خانوارها و مشاغل در مقابل کرونا، گفت: مهلت 
ثبت ن�ام و پرداخ�ت تس�هیلات ب�ه متقاضیان 
مش�اغل و کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا 

تا پایان شهریورماه تمدید شد.
»محم��د نهاوندی��ان« در نشس��ت خب��ری درباره 
آخرین تصمیمات کارگروه اقتصادی برای حمایت از 
بنگاه های آسیب دیده از کرونا، اظهارداشت: کارگروه 
اقتصادی بس��ته جامع حمایت ه��ای اقتصادی مالی، 
بانکی و بیمه ای در رابطه با مقررات در سال ۱۴۰۰ را 

طراحی کرده است.
وی اضافه کرد: با وجود همه محدودیت هایی که در 
سال ۹۹ داشتیم به سبب تبعات اقتصادی همه گیری 
کرونا برای حمایت از کس��ب و کارهای آسیب دیده، 

تصمیماتی اتخاذ شد.
نهاوندی��ان اف��زود: س��ال گذشت��ه در مجموع ۷۷ 
ه��زار میلیارد تومان به صورت مس��تقیم و به صورت 
تسهیلات به خانوارها و کسب و کارهای آسیب دیده 

از کرونا پرداخت شد.
مع��اون اقتص��ادی رییس جمهوری ب��ا بیان اینکه 
در یک س��ال گذشته، عملک��رد تصمیمات حمایتی 
کرون��ا در حوزه های مختل��ف، متفاوت ب��ود، افزود: 
براساس ارزیابی که در دو ماه گذشته از میزان تحقق 
برنامه های اجرای��ی داشتیم، کارگروه اقتصادی کرونا 
یک بس��ته جامع حمایت های اقتصادی کرونا را برای 
۱۴۰۰ تصوی��ب ک��رد. وی اضافه ک��رد: حمایت های 
اقتص��ادی ما در حوزه های مال��ی، بانکی و بیمه ای و 
در رابط��ه با مقررات است و این تصمیمات به صورت 
coronomy. مفصل در سایت کارگروه اقتصادی

ir در دسترس عموم،  است.
نهاوندی��ان درب��اره بدهی مالیاتی کس��ب و کارها 
گفت: کس��ب و کارهای آسیب دیده از کرونا تا پایان 
شهریوماه فرصت دارن��د بدهی مالیاتی خود را بدون 
محاسب��ه جریمه دیرک��رد پرداخت کنن��د و و همه 
عملی��ات اجرایی مالیاتی تا پایان دوره مذکور متوقف 

می شود تا بنگاه ها متضرر نشوند.  
وی افزود: سازمان ام��ور مالیاتی اجازه دارد جرایم 

مالیاتی ۱۴ رسته بنگاه های اقتصادی متضرر از همه 
گیری کرونا را مورد بخشیدگی قرار دهد.  

مع��اون اقتص��ادی ریی��س جمه��وری درخصوص 
حمایت های بانکی از کس��ب وکارهای آسیب دیده از 
کرونا گفت: یک مش��کل این بود که برخی کس��ب و 
کارها درآمدی نداشتند و تسهیلات دریافت کردند و 
هم اکنون موعد اقساط رسیده است بنابراین کارگروه 
اقتصادی کرون��ا امهال چهارماهه ب��رای بازپرداخت 
اقس��اط در نظر گرفت.   وی افزود: بازپرداخت چهار 
قس��ط نخست تسهیلات بنگاه های اقتصادی در سال 
۱۴۰۰ به پایان دوره انتقال یافت تا چهار قس��ط پس 
از آخری��ن قس��ط پرداخت ش��ود.   نهاوندیان گفت: 
برخی از کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا که در 
ای��ن دوران درآمدی نداشتند و چک های آنها وصول 
نش��ده تا پایان تیرماه مهلت دارند چک های برگشتی 
را وصول کنند و در این مدت محدودیت های خدمات 

بانکی برای چک ها متوقف می شود.  
وی اظهارداشت: مهل��ت زمانی ثبت نام و پرداخت 
تس��هیلات کرونایی کس��ب و کارها تا پایان شهریور 
۱۴۰۰ تمدید شد و توصیه می کنم همه کسب وکارها 

در رسته های ۱۴ گانه به بانک ها مراجعه کنند.  
مع��اون اقتصادی رییس جمهوری افزود: بانک ها تا 
پایان آبان ماه موظف هستند تسهیلات را بپردازند به 
خصوص در چهار رست��ه گردشگری، فرهنگ و هنر، 
ورزش و جوان��ان،  حمل و نقل ریلی و هوایی مهلت ها 

تمدید شده است.  
وی ادامه داد: مهدکودک ها، تالارها، پارک های آبی 
و شهربازی ها به فهرست کسب و کارهای آسیب دیده 
از کرونا اضافه شد و می توانند از امهال ها و تس��هیلت 
کرون��ا بهره من��د شون��د.   نهاوندی��ان حمایت ه��ای 
بیم��ه ای گف��ت: در مش��اغل آسیب دی��ده از کرونا 
چنانچه کارفرمایان نتوانس��تند حق بیمه اردیبهشت 
و خردادم��اه را پرداخت کنند دو م��اه امهال در نظر 
گرفت��ه شد.   به گفته وی براساس مصوبه ستاد ملی 
کرونا، شرکت های ارائه دهنده خدمات آب، برق و گاز 
اجازه ندارند خدمات خود به کسب و کارهایی آسیب 
دی��ده از کرونا که موفق به پرداخت قبوض نش��دند 
را قط��ع کنن��د.   معاون اقتص��ادی رییس جمهوری 
گفت: مج��وز فعالیت ها ت��ا پایان خردادم��اه تمدید 
شد و احکام فعالی��ت اتحادیه ها و اتاق ها نیز تا پایان 
شهریورماه تمدید ش��د.   وی در پاسخ به سوال ایرنا 
درباره پرداخت بیمه بیک��اری به بیکاران همه گیری 
کرونا، گفت: سال گذشته در ستاد ملی کرونا دو هزار 
میلی��ارد تومان مقرری بیمه بیک��اری در نظر گرفته 
بودیم که پرداخت شد و وزارت تعاون در سال جدید 
نی��ز طرح جدیدی را برای پرداخ��ت بیمه بیکاری را 
ارائه کرده است که به محض تصویب اعلام می شود.

وزیر اقتصاد:
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نهاوندیان بسته حمایت کرونایی ۱۴۰۰ را تشریح کرد؛

ارایه ۷۷هزار میلیارد تومان تسهیلات کرونا


